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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 29 juni 1962 
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal. 
 
[Het verslag van punt g Nieuw-Guinea 'is afzonderlijk en uitsluitend ter persoonlijke kennisneming 
van de Ministers en Staatssecretarissen rondgezonden'.] 
 
Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals, 
Klompé, Korthals, Toxopeus, Veldkamp, Visser en Zijlstra (afwezig de Ministers Luns, Marijnen 
en De Pous). 
 Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot, Calmeyer en Van Houten. 
 Secretaris: J. Middelburg. 
- - - 
 
2. Buitenlands beleid 
g. Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 26 juni 1962.) 
De Minister-President deelt mede, dat in het gesprek met de Commissie van de Tweede Kamer 
voor Defensie en Buitenlandse Zaken vooral aan de orde is geweest hoe nu het standpunt is van 
de Regering ten aanzien van het plan-Bunker. Van de zijde van de PvdA zeide men, dat de 
Regering de motie-De Kadt had uitgevoerd, waarmede men zich wel kon verenigen, maar 
waaromtrent men opheldering van de publieke opinie vroeg. Spreker heeft geantwoord, dat het 
standpunt van de Regering zo is, dat zij het plan-Bunker wil volgen, mits de punten van dit plan 
onverbrekelijk aan elkaar verbonden zijn. In dit verband zal men moeten oppassen voor een 
woordenspel over besprekingen zonder reserves, op basis van, aan de hand van, enz. het plan-
Bunker, omdat President Sukarno elk woord blijkt aan te grijpen om tot uitstel van de 
besprekingen te komen. De vraag is ook aan de orde geweest wat de Indonesiërs met dit uitstel 
bedoelen. Mogelijk willen zij de zaak voor de Veiligheidsraad gebracht hebben met de kans, dat 
Rusland zijn veto over de resolutie inzake het staakt het vuren zal uitspreken. Daarom zal men 
thans geen stappen bij de Veiligheidsraad moeten doen en de pogingen moeten voortzetten om 
tot een gesprek met Indonesië te komen, daarbij vasthoudend aan het plan-Bunker als geheel. 
Gezien de houding van president Sukarno is ook het houden van een openbaar debat in de 
Kamer afgewezen. Wel is gezegd, dat aan Ambassadeur Schürmann een telegram is gezonden met 
het verzoek aan U Thant een bevestiging te geven van het Nederlandse standpunt, wat 
laatstgenoemde dan zou kunnen publiceren (hetgeen intussen is geschied). De PvdA-leden in de 
Commissie bleken echter tegen deze procedure; zij wensten een openbaar debat. In Washington 
heeft Ambassadeur Van Roijen tweemaal een gesprek gehad met de Indonesische Ambassadeur 
Zain. De bewoordingen in het eerder genoemde telegram aan Schürmann zijn gelijk aan die welke 
Dr. Van Roijen in zijn tweede gesprek met Zain had gebezigd. 
 Minister Zijlstra stelt de vraag waarop de aanhef van het antwoord van Schürmann 
aan U Thant ('De Nederlandse Regering bevestigt opnieuw ...') betrekking heeft. De Minister-
President antwoordt, dat Schürmann al eerder eenzelfde verklaring aan U Thant heeft gegeven. 
Minister Beerman voegt hieraan toe, dat van Nederlandse kant ook is verklaard, dat onzerzijds 
niets was toe te voegen aan de pogingen van U Thant om beide landen aan de tafel te krijgen. 
 De Minister-President vestigt de aandacht op de militaire ontwikkeling op Nieuw-
Guinea. Gezien de luchtverkenningen, die Indonesië op het ogenblik uitvoert, zal men nieuwe 
aanvallen met parachutisten of anderszins kunnen verwachten. Daardoor kan dus toch het 
moment komen, dat Nederland zich tot de Veiligheidsraad gaat wenden. Spreker herhaalt, dat in 
dat geval allerlei verwikkelingen verwacht kunnen worden. 
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 Staatssecretaris Bot acht in dit verband de passage in de instructie aan Dr. Van 
Roijen (de Ambassadeur moet ernaar streven, dat Indonesië tijdens de onderhandelingen geen 
nieuwe aanvallen doet) wel slap geformuleerd. 
 De Minister-President is van mening, dat de beslissing over de vraag of de Regering 
zich tot de Veiligheidsraad zal richten, bij het Kabinet moet blijven. Minister Zijlstra is van 
oordeel, dat aan Dr. Van Roijen geen nieuwe instructies gegeven moeten worden. De Raad 
verklaart zich hiermede akkoord. 
 Minister Cals heeft in de Ministerraad van 8 juni betoogd, dat - nu er ingrijpende 
wijzigingen in de militaire situatie zijn - ook in het regeringsbeleid ingrijpende wijzigingen nodig 
zijn. Dit geldt niet alleen de kwestie van de onderhandelingen met Indonesië, maar heeft ook 
betrekking op Nieuw-Guinea zelf. Spreker heeft toen met name de Nieuw-Guinearaad genoemd. 
Hij herhaalt dit, omdat het ernaar uitziet, dat Sukarno met militaire middelen zal proberen de zaak 
te desorganiseren. Als men dit ziet en voorts bedenkt, dat door aanvaarding van het plan-Bunker 
een beslissing op korte termijn mogelijk is, doet het vreemd aan, dat anderzijds een sfeer wordt 
geschapen (o.a. de nieuwe organisatie van de welzijnszorg voor militairen op Nieuw-Guinea), dat 
Nederland zich op een blijvende strijd om Nieuw-Guinea voorbereidt. Spreker meent, dat de 
Papoea's in andere zin moeten worden voorbereid, terwijl men ook ingrijpende 
evacuatiemaatregelen moet voorbereiden. Staatssecretaris Bot wijst erop, dat deze al zijn 
voorbereid. De plaatsen Fakfak en Teminabuan, die voor evacuatie de moeilijkste zijn, waren in 
een middag ontruimd. 
 Minister Zijlstra meent ook, dat als de uitkomst van onze pogingen zowel bij 
onderhandelingen als bij een beroep op de Veiligheidsraad zo is, dat het gebied bij Indonesië 
terecht komt, het erom gaat op welke wijze men bereikt, dat de getroffen mensen zich daarop 
kunnen voorbereiden. 
 Staatssecretaris Calmeyer deelt het volgende omtrent de militaire toestand mede. In 
de vorige weken zijn ongeveer 450 Indonesische parachutisten op verschillende plaatsen 
neergelaten. Daarvan is thans de helft gevangen genomen of omgekomen. De overigen leven nog 
in de bossen. In de omstreken van Sorong en Teminaboean zijn de infiltranten vrijwel 
opgeruimd. Op het schiereiland Onin en bij Kaimana is dit nog niet het geval. In de jongste tijd 
zijn 150 parachutisten in de buurt van Merauke neergekomen; deze schijnen zich in noord-
oostelijke richting van Merauke te verwijderen. Indonesië heeft nog drie brigades parachutisten 
niet in de strijd gebracht, terwijl er drie regimenten gevechtstroepen gereed gemaakt zijn. Voorts 
heeft Indonesië veel schepen gevorderd. Aangenomen wordt, dat het stadium van Indonesische 
infiltraties met prauwen thans achter de rug is. Begin juli zou een grotere aanval, gesteund door 
vliegtuigen en oorlogsschepen, verwacht kunnen worden. Van Nederlandse zijde ziet men dit nog 
als afleidingsmanoeuvre voor een aanval met drie of vier bataljons, die begin augustus zou 
kunnen plaats hebben. Een grote aanval zou Indonesië pas over een half jaar kunnen beginnen. 
Indonesië heeft op het ogenblik een overwicht in de lucht met uitzondering van Biak en de 
Geelvinkbaai. 
 De Minister-President constateert, dat de militaire toestand veel ernstiger is 
geworden. Spreker meent, dat nu een Indonesische poging om een bruggehoofd te vormen 
verwacht kan worden. Als Indonesië niet bereid is het gesprek te hervatten en als het de aanvallen 
op grotere schaal voortzet, zal de Regering enerzijds moeten overwegen een beroep op de 
Veiligheidsraad te doen, anderzijds de evacuatie van het bedreigde gebied verder moeten 
voorbereiden. 
 Minister Korthals gelooft, dat men op het ogenblik voor een nieuwe situatie staat. 
De afgelopen weken zijn onzerzijds allerlei pogingen gedaan om Indonesië aan de tafel der 
onderhandelingen te krijgen, omdat het ons duidelijk is geworden, dat Nederland militair en 
politiek niet op steun van andere landen behoeft te rekenen. Op het ogenblik lijkt het er echter 
op, dat President Sukarno niet aan de tafel wil gaan zitten, hoewel niet alleen de Nederlandse 
activiteit hierop gericht is, maar ook die van U Thant en van de Amerikaanse Regering. Spreker 



vraagt zich af of de Regering nu aan de Amerikaanse Regering moet zeggen, dat zij ziet 
aankomen, dat Indonesië de onderhandelingen niet wil hervatten en dat het voornemens is een 
grotere aanval op Nieuw-Guinea te ondernemen. Met de Amerikaanse Regering zal dan moeten 
worden besproken, dat een andere weg moet worden ingeslagen, bijv. door zich thans tot de VN 
te wenden. Het heeft immers geen zin om Nederlandse militairen te offeren als die strijd geen 
doel heeft. 
 Minister Toxopeus wijst op het gevaar, dat langer uitstel om met de Amerikaanse 
Regering erover te spreken wat in een nieuwe situatie moet worden gedaan het risico inhoudt, dat 
ernstiger dingen gaan gebeuren. Als de procedure zo is, dat Nederland eerst naar de 
Veiligheidsraad gaat en na een Russisch veto zich op grond van de 'uniting for peace'-procedure 
tot de Algemene Vergadering van de VN wendt, dan kan dit alles lang duren. Spreker meent 
daarom, dat de Regering niet steeds maar kan blijven wachten op hervatting van de besprekingen 
door Indonesië. 
 De Minister-President acht het mogelijk, dat een resolutie van de Veiligheidsraad met 
een opdracht inzake staakt-het-vuren niet door een Russisch veto getroffen wordt. Minister 
Beerman is het daarmede eens, maar als intussen een Indonesische landing heeft plaats gehad, is 
deze resolutie in het voordeel van Indonesië. Tegen de gedachte van Minister Korthals ziet 
spreker het bezwaar, dat spreken met de Amerikaanse Regering kan betekenen, dat Nieuw-
Guinea aan Indonesië moet worden overgedragen zonder de garanties, die het plan-Bunker nog 
bevat. Spreker herinnert eraan, dat de Ministerraad nog een nota over de 'uniting for peace'-
procedure zou krijgen. Staatssecretaris Van Houten heeft een nota hierover ontvangen, die hij ter 
vergadering ronddeelt. 
 De Minister-President stelt de vraag of er geen aanleiding is voor Nieuw-Guinea de 
staat van oorlog of de staat van beleg af te kondigen. Staatssecretaris Calmeyer merkt op, dat sinds 
1939 voor het Koninkrijk alleen de toestand van oorlogsgevaar bestaat. De Minister-President stelt 
voor, dat dit punt door Binnenlandse Zaken, Defensie en Buitenlandse Zaken wordt nagegaan. 
De Raad verklaart zich hiermede akkoord. 
 Staatssecretaris Van Houten merkt op, dat Buitenlandse Zaken erbij geïnteresseerd 
is als men ertoe overgaat om Indonesische aanvallers reeds buiten de territoriale wateren te 
onderscheppen. De Minister-President stelt voor, dat ook over dit punt tussen genoemde 
departementen overleg wordt gepleegd. 
 Spreker brengt vervolgens de suggestie van Minister Korthals in bespreking om 
aan Dr. Van Roijen de instructie te geven tot het opnemen van contact met de Amerikaanse 
Regering inzake het voortgaan door Indonesië met aanvallen op Nieuw-Guinea. Minister Zijlstra 
zegt, dat de achtergrond van deze suggestie hem toespreekt, maar de conclusie nog niet. Spreker 
wijst erop, dat Nederland na de behandeling van het plan-Luns in de Algemene Vergadering van 
de VN ieder initiatief kwijt is. Op dit moment kan de Regering echter niet anders dan afwachten 
wat op de actie van U Thant zal volgen. Spreker meent, dat wel nu reeds nagegaan kan worden 
welke alternatieven er zijn, maar hij zou zich hierover nog niet tot Dr. Van Roijen willen richten. 
De Minister-President merkt op, dat in de bijeenkomst van de Kamercommissie Dr. Patijn 
voorstelde, dat spreker het initiatief zou nemen voor een gesprek met Sukarno. Spreker heeft 
geantwoord hiervan voorshands niet veel heil te verwachten. Minister Cals gelooft, dat het 
ogenblik voor een dergelijk gesprek veel verder weg is komen te liggen, omdat Sukarno zich 
steeds sterker gaat voelen. Het zou goed zijn als de Minister-President met een gesprek een dienst 
aan het land kon bewijzen, maar spreker heeft de indruk, dat men in Indonesië nu toch afwijzend 
zou reageren. 
 De Minister-President kan zich moeilijk voorstellen, dat de Amerikaanse Regering 
niets doet als Indonesië een grotere aanval op Nieuw-Guinea zou ondernemen. Minister Zijlstra 
gelooft, dat Amerika in dat geval niets zal doen. Voor de Amerikaanse Regering is het grote punt 
te verhinderen, dat President Sukarno en met hem het bestuur over Indonesië geheel in handen 
van de communisten komt. Als er dan door de Indonesische aanvallen een aantal slachtoffers 



valt, vindt men dat in Amerika niet heel erg. Minister Korthals is van oordeel, dat de Regering er 
niet omheen kan gaan te weten te komen wat de Amerikaanse bewindslieden in het hoofd hebben 
voor het geval, dat Indonesië geen vertegenwoordigers zendt voor voortzetting van het gesprek 
onder leiding van U Thant. 
 Minister Visser wijst op het vaststaande feit, dat voor het vervoer van 
parachutisten Amerikaans materieel is gebruikt, dat door Amerikaanse deskundigen in Indonesië 
in gereedheid is gebracht. Van Amerikaanse zijde is ons steeds gezegd, dat in het geval Indonesië 
Amerikaans oorlogsmaterieel tegen Nederland zou gebruiken, de Amerikaanse Regering tegen die 
schending van de leveringsvoorwaarden zou optreden. Spreker stelt voor, dat thans de 
Amerikaanse Regering onzerzijds hierover aangesproken wordt. Staatssecretaris Van Houten deelt 
hieromtrent mede, dat Dr. Van Roijen hierover met Harriman heeft gesproken. Deze zei, dat de 
Amerikaanse Regering hierover reeds acht maal bij Indonesië had geprotesteerd, maar dat zij de 
Indonesiërs niet in de hand heeft. Spreker herinnert eraan, dat aan Minister Luns de verzekering 
is gegeven, dat hulp door de Amerikaanse vloot zal worden gegeven in geval van evacuatie. De 
Minister-President dringt erop aan, dat een en ander in kleine kring wordt nagegaan voordat 
instructies aan Dr. Van Roijen worden gegeven. Als Indonesië blijft weigeren aan de tafel te 
komen zitten is het mogelijk, dat Nederland zich tot de Veiligheidsraad richt. Het kan dan zijn, 
dat blijkt, dat Nederland militair en politiek alleen staat. In dat geval blijft alleen de weg van 
abandonnering van Nieuw-Guinea over. Staatssecretaris Bot zou in dat geval primair en tot het 
uiterste de verantwoordelijkheid willen trachten onder te brengen bij de Verenigde Naties, 
teneinde bij mislukking van dit streven de schuld op de VN te kunnen leggen. Minister Cals acht 
de kwestie van de schuld niet belangrijk. Belangrijker is hoe men technisch en mentaal de mensen 
op Nieuw-Guinea (en in Nederland) hierop voorbereidt. Als Indonesië bij voortgezette aanvallen 
belangrijke successen zou behalen, zullen de garanties die het plan-Bunker bevat geen enkele 
waarde meer hebben. Spreker acht het echter noodzakelijk, dat ook in geval van abandonnement 
de overdracht ordelijk gebeurt. als men niet op de VN of de Verenigde Staten kan rekenen, zal dit 
van Nederland uit moeten gaan. Minister Korthals meent, dat de gedachten van Minister Cals en 
van hem niet zo ver uit elkaar liggen, aangezien hij ook heeft gesteld, dat men bij het Nieuw-
Guineabeleid mogelijk in een nieuwe fase komt. 
 Staatssecretaris Bot zou in het geval van overmacht, dat Minister Cals schetst, aan 
de VN willen kennis geven, dat Nederland niet meer in staat is op grond van artikel 73 van het 
Handvest van de VN zijn taak ten aanzien van Nieuw-Guinea uit te voeren en fase 1 van het 
Bunker-plan zonder meer zou moeten worden uitgevoerd. Minister Cals meent, dat voor dat 
geval moet worden nagegaan hoe de overdracht aan Indonesië kan gebeuren. Staatssecretaris Bot 
is tegen overdracht aan Indonesië; Nederland zal het gebied aan de VN moeten overdragen, 
conform de tweede alinea van de voorstellen van Bunker. Minister Cals constateert, dat over dit 
punt verschil van mening in de Raad bestaat. 
 Minister Zijlstra herhaalt, dat het tot de verantwoordelijkheid van de Nederlandse 
Regering behoort de Papoea's te oriënteren op wat hun te wachten staat. Duidelijk is, dat de 
Papoea's te eniger tijd onder Indonesisch bestuur zullen komen. Spreker is echter bang, dat hun 
dit niet duidelijk wordt gemaakt. Staatssecretaris Bot merkt hieromtrent op, dat de Papoealeider 
Jouwe, die in ons land is geweest, na kennisneming van de feitelijke situatie somber over de 
toekomst was. De leden van de Nieuw-Guinearaad zullen ook met de gewijzigde situatie 
vertrouwd gemaakt moeten worden; tot nu toe is alleen het College van Gedelegeerden van deze 
Raad hiervan op de hoogte gesteld. De op 25 juni aangevangen zitting biedt tot een en ander 
echter ruimschoots gelegenheid. 
 De Minister-President stelt de vraag of de evacuatie bij abandonnering ook 
betrekking heeft op Chinezen, Ambonezen en andere niet-Nederlanders. Staatssecretaris Bot 
meent, dat dit wel het geval moet zijn, althans voorzover individueel levensgevaar voor hen zou 
moeten worden aangenomen. Staatssecretaris Calmeyer noemt in dit verband ook het 
Papoeavrijwilligerscorps. Minister Beerman wijst erop, dat de Indonesische leden van het KNIL na 



de souvereiniteitsoverdracht in het algemeen ook in Indonesië zijn gebleven, wat na de gevreesde 
moeilijkheden zeer is meegevallen. Staatssecretaris Bot deelt mede, dat er enige tijd geleden 
ongeveer 18.000 Europeanen op Nieuw-Guinea waren; van hen zijn echter al velen naar 
Nederland overgekomen. Aangenomen mag worden, dat nu nog ongeveer 12.000 Europeanen 
ginds wonen. Van de anderen gaat het hoofdzakelijk om de lieden die aanhangers zijn van de 
Republiek der Zuid-Molukken. Minister Cals is van oordeel, dat men geen mensen naar 
Nederland moet halen, die later weer naar Indonesië terug willen (zoals met Ambonezen na de 
souvereiniteitsoverdracht in 1950 is gebeurd). Het is niet in het belang van Papoea’s als zij naar 
Nederland worden gebracht. Om dit te voorkomen is het ook nodig een ordelijke overdracht van 
Nieuw-Guinea voor te bereiden. 
 Minister Beerman meent ook, dat men de Papoea's minder in de steek laat als men 
een regeling voor de veiligheid van de persoon kan overeenkomen. Spreker ziet tegen het woord 
abandonneren op, omdat hij vreest, dat dit weer grote moeilijkheden met het toelatingsbeleid zal 
geven. Hoe ordelijker Nieuw-Guinea aan Indonesië zou worden overgedragen hoe beter. 
 Minister Toxopeus acht het toch goed snel tot beslissingen te komen, aangezien het 
in Nederland duidelijk is, dat men het probleem Nieuw-Guinea wil hebben opgelost voor de 
volgende verkiezingen. Over de verschillen, die hij met Minister Cals ten aanzien van het beleid in 
de naaste toekomst voelt, zal gezamenlijk gesproken moeten worden. Minister Zijlstra is ook van 
mening, dat in deze vergadering niet al beslissingen genomen moeten worden. De Minister-
President ziet de ontwikkeling niet zo snel gaan als Minister Cals verwacht. Hij meent echter wel, 
dat de Regering zich erover moet beraden en dat men eventueel in de volgende vergadering erop 
door moet gaan, zo mogelijk aan de hand van een nota. 
 Staatssecretaris Van Houten deelt mede, dat U Thant op 19 juli via Schiphol van 
Genève naar Noorwegen zal gaan. Voor deze gelegenheid had Minister Luns aan U Thant laten 
weten het op prijs te stellen hem uit vriendelijkheid op Schiphol te ontmoeten. Hierop heeft U 
Thant geantwoord, dat hij zich afvroeg of het wel verstandig was de indruk te vestigen, dat hij op 
Schiphol besprekingen met Minister Luns had gevoerd. 
 De Minister-President is naar aanleiding van de brief van Minister Visser over de 
stoffelijke overschotten van gesneuvelden op Nieuw-Guinea van oordeel, dat het beleid moet 
worden voortgezet, dat terzake in het verleden werd gevoerd. Minister Cals merkt op, dat dit al in 
een vorige vergadering aan de orde is geweest. Minister Visser heeft toen op zich genomen het 
beleid terzake in een nota vast te leggen. De Raad verklaart zich hiermede akkoord. 
 Minister Visser deelt in de middagvergadering mede bericht te hebben ontvangen, 
dat de vorige dag opnieuw een aantal Indonesische parachutisten zijn neergekomen in de buurt 
van Kaimana. Spreker meent, dat bij de Amerikaanse Regering op de scherpste wijze 
geprotesteerd moet worden tegen het gebruik van Amerikaanse vliegtuigen voor deze aanvallen, 
waarvoor ook Amerikaans grondpersoneel nodig is geweest. Staatssecretaris Van Houten meent, 
dat het moeilijk is dit laatste te bewijzen; de Amerikaanse Regering heeft een onderzoek 
toegezegd. 
 De Minister-President stelt voor, dat enerzijds een telegram naar New York wordt 
gezonden om U Thant in te lichten en tegen deze nieuwe aanval te protesteren, en dat anderzijds 
aan de Amerikaanse Regering inlichtingen worden gevraagd over het gebruik van Amerikaanse 
vliegtuigen en personeel. De Raad verklaart zich hiermede akkoord. 
 Minister Beerman deelt mede, dat Gouverneur Platteel in een telegram heeft 
aangedrongen op toelating van meer Indonesiërs uit Nieuw-Guinea. Minister Zijlstra zou niet 
onvoorbereid hierover willen beslissen. Hij meent, dat hieromtrent eerst een inventarisatie moet 
worden gemaakt. Minister Beerman antwoordt, dat dit al gedaan is. De Minister-President stelt voor, 
dat hierover eerst overleg wordt gepleegd tussen Binnenlandse Zaken, Justitie en Maatschappelijk 
Werk. De Raad besluit aldus. 
 Minister Zijlstra meent, dat de Regering de toelating uit Indonesië langzamerhand 
stop moet zetten. Minister Beerman heeft ook klachten vernomen, dat de laatste tijd zoveel 



asociale en niet te assimileren mensen uit Indonesië naar Nederland zijn gekomen. De Minister-
President meent ook dat Minister Beerman met dit toelatingsbeleid ver genoeg is gegaan. 
- - - 
 


